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Abstract

This study was conducted to investigate the effect of time, low dietary 

protein level,  lactation and dehydration on some urinary indices  of  renal 

function in Nubian goats. 

Urine  physical  properties  (pH  ,volume  and  specific  gravity) 

,endogenous  creatinine  clearance,  urea  clearance,  urine  concentration  of 

electrolytes,  total  protein,  non  protein  nitrogenous  compounds  and  total 

execratory rate of electrolytes (Na, k, Cl, Ca, Mg, Po4) and total protein were 

measured.

 Ten mature non pregnant  and non lactating Nubian goats  with an 

average  age  3  to  4  years  weighing  about  22.5  kg  were  used  for  each 

experiments. Ten lactating goats were used to study the effect of lactation in 

addition to the control group of ten non pregnant and non lactating goats.

The  animals  were  fitted  with  modified  catheter  using  aseptic 

technique.  Urine was collected at  eight  hours time period over 48 or  96 

hours in sterile urine collection bags. Blood samples were collected from 

jugular vein at the end of each collection period.

 The  urine  pH  and  volume  of  the  third  collection  period  were 

significantly higher than that of the other two collection periods. The time 

did  not  induce  any  significant  effect  on  either  the  excretory  rate  of  the 

electrolytes,  or  total  protein.  The creatinine  clearance  followed  the  same 

trend.  Urinary  concentration  of  urea  and  uric  acid  were  significantly 

(P<0.05) affected by the time. 

The urine physical characteristics did not vary with the dietary protein 

level.  Feeding  low  dietary  protein  level  was  associated  with  a  highly 

x



(P<0.01) significant decrease in the creatinine clearance, urea clearance and 

total execratory rate of electrolytes and the total protein.

Neither the urine specific gravity nor the urine pH was affected by 

lactation.  Lactation  exerted  a  significant  (P<0.05)  reduction  on the  urine 

volume,  creatinine  clearance,  urea  clearance  and  total  excretory  rate  of 

electrolytes and total protein.

Dehydration did not affect the urine pH or the urinary concentration 

of three of the measured electrolytes (K, Cl, and Ca). 

 The dehydrated goats obtained a significantly (P<0.05) higher urinary 

concentration of  some electrolytes (Na,  Mg,  PO4),  total  protein and non 

protein nitrogenous compounds than the control group.   
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
 الطرروحة ملخص

 بروتيححن مسححتوي الزمححن، مححن كححل تححأثير لبحححث الدراسة هذه أجريت
 البححول مؤشححرات بعض علي والجفاف الحليب إدرار المنخفض، الغذاء

النوبي. الماعز لدي الكليويه للوظائف
 والكثافححة الحجححم الهيححدروجيني، ( الس  للبححول الفيزيائيححة الصححفات

 اليوريححا، تصححفية معامل الداخلي، الكرياتينين تصفية معامل )، النوعية
 غيححر النيترجينيححة المححواد الكلححي، الححبروتين مححن لكححل البححولي الححتركيز

والشوارد.  البروتينيه
 بين أعمارها تراوحت مرضعة وغير حامل غير النوبي الماعز من عشر

 مححن كححل تححأثير لدراسححة استخدمت  كجم22. 5 وتزن  سنوات4  و3
 الكلي.  عشر وظيفة علي والجفاف المنخفض الغذاء بروتين  الزمن،

 علححي الدرار تححأثير لدراسححة اسححتخدمت المرضححعة النححوبي الماعز من
 مححن المكونححة التحكححم مجموعححة إلححي بالضححافة للكلي الوظيفي الداء
مرضعة. وغير حامل غير الماعز من عشر

 تقنيححه وأسححتخدمت البلسححتيك مححن بححوليه بقسطرة الحيوانات جهزت
 96  أو48 لمححدة سححاعات ثمححاني كححل البححول التلححوث. جمححع من خاليه

البول.  عينات جمع انتهاء مع الدم عينات ساعة. جمعت
 الثالثححة الجمححع لفححترة البول وحجم الهيدروجيني الس  من كل أن وجد
 . لححم الخرتيححن الجمع لفترتي المتحصلة القيم من معنوية بفروق اكثر

 أو للشححوارد الكلححي الخححراج معححدل مححن أي علححي تححأثير الزمن يحدث
 نفححس اتبعححت الححداخلي الكريححاتينن تصححفية ومعححدل الكلححي، الححبروتين
المنحي.
معنوية. بفروق بالزمن تأثرا البول وحمض لليوريا البولي التركيز

 الغححذاء بروتيححن لمسححتوي تبعححا البححول الفيزيححائيه الصححفات تتفححاوت لم
 بفححروق بانخفاض صوحبت البروتين منخفض بغذاء المنخفض. التغذية

 معححدل ، اليوريححا تصححفية ،  الكريححاتينين تصححفية مححن كححل فححي معنححويه
 ، الكلي والبروتين  الشوارد من لكل الكلي الخراج

 بححإدرار للبححول الهيححدروجيني الس  أو النوعيححة الكثافححة من أي تتأثر لم
 البول حجم علي معنوية بفروق انخفاضا الحليب إدرار الحليب. أحدث

 للشححوارد  الكلححي الخححراج ومعححدل اليوريا تصفية الكرياتيننن، ،تصفية
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 أو للبحول الهيححدرجيني الس  علححي الجفاف يؤثر .  لم الكلي والبروتين
  ) .K,Cl,Ca(  الشوارد من لثلث البول تركيز

 بفحروق اعلحي بحولي تركيحز علحي للجحاف المعرضحة الغنام تحصلت 
 الححبروتينيه غيححر النيتروجينيححة المححواد الكلححي، للححبروتين عاليححة معنويححة
. التحكم  مجموعة ) منNa,Mg,Po(  الشوارد وبعض
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